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RAPORT ÎNTÂLNIRE 

12.03.2014 CASA DE CULTURA APAHIDA 

În cadrul proiectului „Reţeaua Promotorilor pentru Sate Curate – Creşterea conştientizării 
comunităţilor rurale din regiunea NV în legătură cu impactul activităţilor lor asupra mediului 
înconjurător”, PROIECT CO-FINANŢAT PRINTR-UN GRANT DIN PARTEA ELVEŢIEI PRIN 
INTERMEDIUL CONTRIBUŢIEI ELVEŢIENE PENTRU UNIUNEA EUROPEANĂ EXTINSĂ, a avut 
loc in data de 12.03.2014, la CASA DE CULTURA A COMUNEI APAHIDA, a cincea întâlnire 
planificată a proiectului. 

La acţiune, printre cei cca 40 de participanţi, s-au numărat : 

- Primari şi reprezentanţi ai primăriilor, consilieri locali din comunele din Apahida, Mociu, Căianu, 
Cămăraşu  

- Reprezentanţi ai companiilor economice zonă, ai Agenţiei de Protecţie a Mediului Cluj, ai 
Administraţiei Bazinale a Apelor „Someş Tisa”, ai operatorilor de salubritate Brantner Vereş şi 
Strict Prest 

- Conducerea Liceului teoretic Ştefan Pascu, din Apahida,  
- Reprezentanţi ai Poliţiei locale, 
- Reprezentanţi ai mass media Apahida, 
- Preotul Parohiei Apahida, Biserica Sfântul Apostol Andrei  
- Reprezentanţi ai unor ONG-uri (Ecotic, ARM) 
- Cetăţeni 

Întâlnirea a fost organizată cu sprijinul Primariei Apahida (gazda acţiunii), de către LADO, filiala Cluj 
şi Garda Naţională de Mediu, Comisariatul judeţean Cluj. 

La întâlnire au participat directorul Agenţiei de Protecţie a mediului, domnul Grigore Crăciun şi 
primarii comunelor Apahida – domnul Grigore Fati , Cămărşu – domnul Iancu Marcel Mocean şi 
Căianu – domnul Vasile Pop.  

Domnul director al APM Cluj, Grigore CRĂCIUN a informat participanţii la întâlnire în legatura cu 
proiectul APM Cluj referitor la planul de management al ariei naturale protejate „Suatu Cojocna Crai 
Rât”, subliniind faptul că în curând comunitatea va fi consultată pe aceată temă. De asemenea şi-a 
exprimat convingerea că, până în anul 2015, o celulă ecologică din noua rampă de deşeuri 
construită în cadrul proiectului „Sistem integrat de managemnt deşeuri judeţul Cluj”, va fi dată în 
funcţiune, astfel încât zona să nu mai fie afectată de prezenţa actualei rampe neecologice „Pata 
Rât”. 

Domnul primar al comunei Apahida, Grigore FATI a prezentat participanţilor problemele de mediu 
ale comunei, care este considerată, de altfel, o comună-oraş, având în vedere proximitatea 
municipiului Cluj-Napoca. Problemele de mediu ale comunei sunt legate de lipsa canalizării, 
neimplementarea sistemului de colectare selectivă a deşeurilor menajere, amplasarea unor ferme în 
zone care produc disconfort cetăţenilor. Cea ma importanta problemă a comunităţii a fost identificată 
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ca fiind cea a lipsei de educaţie, conştientizare, coerciţie şi cointeresare a cetăţenilor în legătură cu 
practicile corecte de mediu, fie că vorbim de gestiunea deşeurilor menajere, a celor rezultate din 
creşterea animalelor sau gestionarea corectă a apelor menajere rezultate din gospodării. 

Din partea Gărzii Naţionale de Mediu a vorbit domnul Costa STANISAV, în dublă calitate, de 
organizator al acţiunii şi de sărbătorit, data de 12 martie fiind şi ziua Gărzii Naţionale de Mediu. În 
cuvântul său, domnul Stanisav Costa a arătat faptul că cele mai de succes proiecte sunt cele în care 
instituţiile găsesc pârghiile cooperării şi implicării societăţii civile, iar proiectele primesc finanţare din 
partea organismelor europene şi internaţionale dacă reuşesc să integreze mai multe aspecte ale 
comunităţii, unul dintre acestea fiind şi cel de mediu. 

Domnul primar al comunei Cămăraşu, Iancu Marcel MOCEAN a fost de acord că încă în domeniul 
constientizării şi educaţiei mai sunt multe lucruri de făcut. A aminit ca primăriile din mediul rural în 
general nu au posibilitatea angajării de personal de specialitate care să cunoască noile reguli de 
mediu impuse de legislaţia naţională şi europeană, iar în şcoli, de multe ori, educaţia pentru mediu 
se face în mod formal. 

Moderatoarea întâlnirii, doamna Mihaela BEU, a spus că, în unele înâlniri realizate până acum în 
cadrul proiectului, a descoperit şcoli foarte implicate în promovarea bunelor practici de mediu şi a 
dat exemplul comunei Mihai Viteazu, unde autorităţile locale au luat şcoala drept partener în 
promovarea atitudinii corecte faţă de mediu, având foarte multe rezultate concrete, cum ar fi: 
demersuri pentru declararea unor arii naturale protejate, implicarea în colectarea selectivă a 
deşeurilor şi reducerea cantităţilor de deşeuri, protejarea surselor de apă ale comunităţii, înverzirea 
curţii şcolii etc.  

Doamna Rodica FEŞNIC, director adjunct al Liceului Ştefan Pascu din Apahida,  a întărit faptul că în 
cadrul şcolii sunt realizate acţiuni ecologice, menite să sporească informarea elevilor despre natură 
şi importanţa îngrijirii acesteia, dar a spus că de foarte multe ori eforturile cadrelor didactice nu sunt 
răsplătite, fiind necesară şi implicarea familiei prin educaţia de zi cu zi.  

În finalul primei părţi a înâlnirii a luat cuvântul domnul Sorin TRÎNCĂ, părinte al Parohiei Apahida, 
Biserica Sfântul Apostol Andrei, care a spus că este alaturi de toţi cei care vor şi trebuie să aibă grijă 
de natură şi că această acţiune va sta la baza viitoareleor îndemnuri pe care le va face enoriaşilor în 
legătură cu acest subiect. 

Organizatorii acţiunii au identificat colaborarea cu biserica, instituţie în care cetăţenii din zonele 
rurale au mare încredere, ca având un mare potenţial în promovarea obiectivelor proiectului 
Reţeaua Promotorilor pentru Sate Curate. 

Partea a doua a întâlnirii s-a desfăşurat sub forma unei mese rotunde la care experţi din cadrul 
proiectului au ridicat probleme de mediu pentru dezbatere. Din partea organizaţiei ECOTIC, domnul 
Valentin TOFANĂ a prezentat situaţia colectării deşeurilor de echipamente electrice şi electronice în 
anul 2013, în localităţile rurale din judeţul Cluj, incluzând comunele particpante la întâlnire. Au fost 
astfel discuţii pe această temă, care au reflectat că o mai bună comunicare, în paralel cu campanii 
de conştientizare, ar aduce rezultate mai bune pentru colectarea DEEE.  

Din partea GNM, domnul Costa STANISAV a prezentat o listă scurtă a atribuţiilor de mediu ale 
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autorităţilor locale şi a dat exemplul negativ al comunităţii din Floreşti unde autorităţile locale au 
permis construirea unor zone rezidenţiale în imediata apropiere a unor ferme, generând astfel 
conflicte pe teme de mediu între cetăţeni, autorităţi şi fermele respective.  

Din partea LADO, doamna Ana LUDUŞAN a prezentat doua exemple de bună practică de 
dezvoltare a unei comunităţi, în acest context. Construirea infrastructurii în zonele rezidenţiale este 
primordială pentru protejarea mediului şi a sănătăţii oamenilor care vor locui acolo. Cointeresarea 
comunităţii poate să constituie factorul de succes pentru păstrarea mediului curat, dând exemplul 
unei livezi plantate de bunicul dânsei, în comuna Feleac. 

Domnul Vasile TOMŞA, administrator al TOMŞA SRL, companie care îşi desfăşoara activitatea pe 
teritoriul comunei Apahida, a spus că educaţia din şcoală, implicarea sinceră a tuturor autorităţilor, 
dar şi acţiunile de constrângere sunt factori cheie pentru succesul protejării mediului. Domnia sa a 
lucrat în Austria mai mulţi ani şi a povestit cum prima lecţie pe care o învaţă copiii la şcoală este 
despre PĂMÂNT, AER şi APĂ. Educaţia în familie, legată de colectarea selectivă a deşeurilor 
asigura succesul generaţiilor viitoare în promovarea atitudinii corecte faţă de mediu. A fost de acord 
că civismul în România nu s-a dezvoltat suficient şi a vorbit cu nostalgie despre lucrurile bune pe 
care le făceam prin ducerea sticlelor la punctelor de colectare, înainte de anul 1989, uitate de noi toţi 
în prezent. A îndemnat participanţii la întâlnire să fie mai civici. Organizatorii au decis ca domnul 
Vasile Tomşa să fie considerat promotor al satelor curate şi să fie premiat pentru înflăcărarea şi 
îndemnurile bune pe care le-a dat. 

În a treia parte a întâlnirii au avut loc prezentari realizate de către experţii în proiect, domnul Isaia 
MAGHEAR, domnul Daniel SZEKELY şi discuţii libere pe temele prezentate. Domnul Valentin 
TOFANĂ a realizat o prezentare pe tema DEEE-urilor, fiind invitat de către reprezentanţii şcolii să 
coopereze pentru informarea elevilor, pe acest subiect.  

Operatorii de salubritate din zona au adus în discutie faptul că a fost demarată implementarea 
colectării selective a deşeurilor, dar deşi începutul a fost promiţător, aceasta activitate este 
îngreunată de cei care colectează ilegal deşeurile reciclabile şi pentru care nu există în prezent 
pârghii de sancţionare. 

Echipa de proiect 

Manager de proiect, Ionela RĂCĂTĂU   

Expert mediu, Mihaela BEU 


